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نشست خبری ســخنگوی وزارت خارجه دیروز - 
دوشنبه - در بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های 

ایران برگزار شد.
ناصر کنعانی در این نشســت با تبریک برگزاری نمایشــگاه 
رسانه های ایران بعد از ۶ سال گفت: در این جا لازم است از اهالی 
رسانه و دوســتان در وزارت ارشاد برای برگزاری این نمایشگاه 
تشکر کنم.نمایشگاه رســانه های ایران روز یکشنبه در محل 

مصلای تهران آغاز به کار کرد.
کنعانی با اشــاره در پیش بودن انتخابات مجلس و خبرگان 
رهبری و با اشاره به اهمیت حضور باشکوه مردم در این انتخابات 
گفت: حضور باشــکوه مردم در این انتخابات نشان خواهد داد 
که مردم ایران مسئولانه، متعهدانه و علاقه مندانه پای انقلاب 
اسلامی هستند.کنعانی با اشاره به نزدیک شدن به روزهای پایانی 
سال ۱۴۰۲ گزارش کوتاهی از فعالیت های دستگاه دیپلماسی در 
یک ســال گذشته گفت: در یک سال گذشته شاهد پویایی در 
روابط خارجی بودیم. در یک ســال گذشته تلاش داشته ایم که 
سیاســت خارجی و دیپلماسی اقتصادی پررونقی داشته باشیم .
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: در 
سایه ارشادها و راهنمایی های حکیمانه رهبری و مبتنی بر نگاه 
دولت ایران مبنی بر گسترش روابط با کشورهای همسایه و حوزه 
آسیا و برقراری روابطی پویا و متوازن با کشورهای مختلف جهان 

شاهد پویایی چشم گیری در توسعه روابط خود بودیم.
شاهد دوران روابط بسیار خوب و پویایی با اکثر 

همسایگان مرزی و منطقه ای هستیم
کنعانی ادامه داد: ما شــاهد دوران روابط بسیار خوب و پویایی با 
اکثر همســایگان مرزی و منطقه ای هســتیم و در سایه توسعه 
روابط اقتصادی، شــاهد توســعه تبادلات تجاری با کشورهای 
همسایه و پیرامونی و البته کشورهای دور دست هستیم. استفاده 
از سازوکارهای منطقه ای و چندجانبه یکی دیگر از دستاوردهای 
سیاست خارجی ایران بود.سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران تاکید کرد: عضویت در برخی سازوکارهای مهم از 
جمله بریکس و تقویت روابط با سازمان همکاری اوراسیا و امضای 
برنامه های جامع بلند مدت با برخی کشورها نشان دهنده پویایی 
کشور در رونق بخشی به روابط تجاری و سیاسی جمهوری اسلامی 
ایران است .وی تصریح کرد: دولت توسعه مناسبات اقتصاد محور را 
با جدیت محل توجه خودش قرار داده و این موضوع را دنبال خواهد 
کرد. توجه به همه ظرفیت های ملی به ویژه در زمینه توسعه تجاری 
محل توجه دستگاه سیاست خارجی است و امیدواریم که بتوانیم 
انتظارات به حق ایران را محقق کنیم و شرایط اقتصادی بهتری 
را برای معیشت مردم رقم بزنیم.کنعانی بیان کرد: همکاری ها و 
هم افزایی های مناســبی میان وزارت امور خارجه و دستگاه های 
اقتصادی کشور وجود دارد و امیدواریم که بتوانیم اهداف اقتصادی 

کشور را با این هماهنگی ها محقق کنیم.

 روابط ایران و عراق 
در بهترین شرایط خود قرار دارد

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ 
به  سوالی تاکید کرد: روابط ایران و عراق در بهترین شرایط خود 
قرار دارد و در زمینه های متنوع و گسترده توسعه پیدا کرده است.

وی با بیان اینکه دو دولت ایران و عراق برای انجام تلاش های 
مشترک برای ارتقای مناسبات در زمینه های اقتصادی، تجاری و 
همکاری های امنیتی و مقابله با زمینه های بی ثباتی و تروریسم 
عزم و اراده مشترک دارند، ادامه داد: سند توافق امنیتی که بین 
ایران و عراق به امضا رســیده یکی از توافقات دو کشور است. 
گام های بزرگی در راســتای اجرای این ســند برداشته شده و 
گام های تکمیلی در حال انجام است.کنعانی تاکید کرد: ما اجرای 
کامل مفاد این سند را در مسیر تحقق منافع دو کشور و تحکیم 
امنیت برای دو کشور قلمداد می کنیم و تفاهم خوبی در این زمینه 

بین دو کشور وجود دارد  .
ما به مدیر کل آژانس توصیه می کنیم که از اظهار نظرهای 

خارج از چارچوب و وظایف حرفه ای خود پرهیز کند
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران در ادامه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی اعلام کرده که برنامه 
هســته ای ایران شفاف نیست، گفت: همان طور که جمهوری 
اســلامی ایران بارها اعلام کرده است فعالیت های هسته ای 
ایران صلح آمیز و مبتنی بر قوانین و مقررات بین المللی است و در 

چارچوب موافقتنامه جامع پادمان در حال انجام است.
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران فعالیت های صلح آمیز 
خود را در چارچوب حقوق و تعهداتش انجام می دهد، تصریح کرد: 
اساسا دستیابی به سلاح هسته ای در دکترین نظامی ایران هیچ 

جایگاهی ندارد و فتوای مقام معظم رهبری در این زمینه مشخص 
است.کنعانی ادامه داد: ما به مدیر کل آژانس توصیه می کنیم که 
از اظهار نظرهای خارج از چارچوب و وظایف حرفه ای خود پرهیز 
کند و اجازه ندهد که آژانس تبدیل به عرصه ای برای طرح مباحث 

سیاسی، غیرحرفه ای و غیر فنی شود.
طرح مباحثی حقوقی و فنی از سوی مقامات کویت 
در مورد میدان آرش هیچ گونه حقی را برای طرف 

بیان کننده این مواضع ایجاد نمی کند
وی در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاســخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه دولــت کویت در طول مدت اخیر برای 
چندمین بار اعلام کرده اســت که ایران سهمی از میدان گازی 
آرش نــدارد و آیا تهران نمی خواهد اقــدام جامعی در ارتباط با 
این گونه اظهار نظرها داشته باشد، گفت: جمهوری اسلامی ایران 
در حفاظــت و حمایت از حقوق ملت ایران اهتمام جدی دارد و 
طرح مباحثی حقوقی و فنی از ســوی مقامات کشور کویت در 
مورد میدان آرش هیچ گونه حقی را برای طرف بیان کننده این 
مواضع ایجاد نمی کند.کنعانی گفت: ایران بهترین راهکار را در 
مورد این موضوع حقوقی و فنی استمرار مذاکرات تیم های حقوقی 
و فنی دو کشور می داند و طرح این مباحث را در فضای رسانه ای 
کشور کمک کننده نمی داند.وی تأکید کرد: ما در راستای استمرار 
و تلاش های حقوقی خود در این زمینه در راســتای صیانت و 

حفاظت از حقوق ملت ایران ذره ای تعلل نمی کنیم.
مقدمات کار برای انجام عمره مفرده فراهم شده است

به گزارش ایسنا، سخنگوی وزارت امور خارجه ایران همچنین 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه به نظر می رسد اعزام شهروندان 
ایرانی به حج عمره در سال جاری منتفی شده است، تصریح کرد: 
موضوع عمره مفرده به عنوان یکی از موضوعات مورد توافق ایران 

و عربستان از سوی وزارت خارجه و سازمان حج و زیارت و بعثه 
مقام معظم رهبری در گفت وگو با مقامات سعودی دنبال می شود. 
خوشبختانه در این زمینه توافقی مشترک برای انجام عمره مفرده 

وجود دارد و مقدمات کار فراهم شده است.
کنعانی ادامه داد: هیأت هایی از بعثه مقام معظم رهبری، سازمان 
حج و زیارت و سازمان هواپیمایی کشور در این ارتباط به عربستان 
ســفر کردند و گفت وگوهای خوبی با همتایان خود داشتند.وی 
گفت: براساس آنچه که ما می دانیم و مقامات سعودی از جمله 
شخص وزیر خارجه عربستان به وزیر خارجه ایران اعلام کرده 
است مسئله در این زمینه صرفا یک موضوع فنی است و اختلاف 
نظر فنی بین سازمان هواپیمایی کشــوری ایران و طرف های 
ســعودی است. متأسفانه مذاکرات در این زمینه به درازا کشیده 
است. چندین بار وزارت خارجه در این زمینه ورود پیدا کرده است و 
با مقامات سعودی از جمله وزیر خارجه این کشور گفت وگو داشته 
است. امیدواریم همان طور که وزیر خارجه عربستان سعودی در 
گفت وگو با آقای امیرعبداللهیان وعده دادند خودشان در این زمینه 

ورود پیدا کنند و موضوع حل و فصل شود.
کنعانی ادامه داد: همان طور که ســازمان حج و زیارت اعلام 
کرده است این اتفاقات به معنای لغو عمره مفرده در سال جاری 
نیست و امیدواریم در سریع ترین زمان ممکن مشکل فنی ایجاد 

شده حل و فصل شود.
دیوان لاهه در معرض آزمون جدی قرار دارد

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  در این 
نشست در خصوص درخواست آفریقای جنوبی برای اضافه کردن 
دستورات جدید به شکواییه خود در دیوان بین المللی دادگستری 
هم گفت: ما معتقدیم که دیوان در معرض آزمون جدی قرار دارد 
که به  چه میزان از عهده مسئولیتش برخواهد آمد. قرار صادره از 
سوی دیوان، مسئولیت جدی برای رژیم اشغالگر ایجاد کرد تا کلیه 
اقدامات جنایات آمیز خود را متوقف کند. دیوان در این رابطه قرار 

خودش را مطرح کرد.
 وی ادامه داد: در ارتباط با  شــکایت دوم آفریقای جنوبی نظر 
دیوان است که قرار اولیه کفایت لازم را دارد. ما انتظار داریم دیوان 
در ارتباطات با قرار اولیه جدیت لازم را داشــته باشــد و رژیم را 
مسئول تلقی کند و اقدام اولیه خودش را با گام های تکمیلی کامل 

کند. این انتظار ملت های جهان است.
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین 
در پاســخ به سوالی تاکید کرد: پیش نویس قطعنامه جدیدی از 
ســوی  دولت الجزایر در ارتباط با موضوع غزه و فلســطین در 
شورای امنیت سازمان ملل مطرح شده است و متاسفانه آمریکا 
پیشاپیش با این قطعنامه مخالفت کرده و باید دید شورای امنیت 
سازمان ملل در جلسه خود به چه میزان می تواند به مسئولیت خود 
در ایجاد صلح  و بازدارندگی از ادامه جنایت های رژیم صهیونیستی 

علیه مردم غزه عمل کند.

هیچ اقدام ضد ایرانی بی پاسخ نمانده و نخواهد ماند
وی درباره شهادت و ترور مستشاران ایرانی در کشورهای سوریه 
و واکنش ایران به این مساله گفت: مقامات ذی ربط ایران اعلام 
کردند هیچ اقدام ضد ایرانی بی پاسخ نمانده و نخواهد ماند و هر 
اقدامی که رژیم صهیونیستی مرتکب شده و شود پاسخ داده می 
شود و هر اقدام متجاوزانه احتمالی دیگر هم بدون پاسخ نمی ماند 
و مقامات صهیونیستی این پاسخ ها را درک کردند و بارها طعم 

تلخ سیلی های محکم ایران را چشیدند.
برجام هم چنان در دستور کار ایران است

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره مذاکرات احیای برجام گفت: 
این مساله هم چنان در دستور کار جمهوری اسلامی ایران است 
و بارها اعلام شده است که با وجود خنثی سازی تحریم ها یکی 
از رویکردهای اساسی دولت و دستگاه دیپلماسی است اما رفع 
تحریم های ظالمانه در چارچوب برجام و برگرداندن متعهدانه و 
مسئولانه دیگر طرف های برجامی هم مدنظر دستگاه دیپلماسی 
است. تلاش های دیپلماتیک متوقف نشده و گفت وگوهایی هم 
در این زمینه انجام شده و کانال های ارتباطی تبادل پیام در این 
زمینه برقرار است و برای تامین حقوق ملت فرصتی را از دست 
نمی دهیم و به مذاکره برای رفع تحریم ها پایبند هستیم.وی درباره 
انفجار اخیر لوله های گاز در ایران گفت: با توجه به ماهیت امنیتی 
مساله، برای صحبت در این رابطه صاحب صلاحیت نیستم و 
اطلاعاتی در این رابطه ندارم و مراجع ذی صلاح بنا بر صلاحدید 

خود اطلاع رسانی می کنند.
حق آبه هیرمند مطالبه جدی ایران است

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره به نتیجه نرسیدن مذاکرات با 
طرف طالبان برای حق آبه رود هیرمند تصریح کرد: حق آبه هیرمند 
مطالبه جدی ایران است و حقوق غیرقابل انکار جمهوری اسلامی 
ایران از ســوی دولت و ملت اســت و این مطالبه به حق را در 
گفت وگوها با مقامات دولت سرپرستی افغانستان دنبال کرده و 
می کنیم، معتقدیم در این رابطه مقامات افغانستان علاوه بر اظهار 

نظر باید التزام عملی خود را نشان دهند.
از ناحیه فعالیت های هسته ای ایران هیچ خطری 

متوجه هیچ طرفی نیست
وی درباره بیانیه گروه هفت خاطرنشان کرد: طرح موضوعات 
سیاسی یک جانبه در نشســت هایی از این دست را با اهداف و 
انگیزه سیاسی تلقی می کنیم و این اظهارات را مردود می دانیم. 
بر خلاف ادعاها ایران در موضوع هسته ای طرف مسئول است و 
گزارش های بازرسان نشان داده فعالیت های هسته ای ایران صلح 
آمیز است و از ناحیه این فعالیت ها هیچ خطری متوجه هیچ طرفی 
نیست. آنها که فعالیت های ایران را به دروغ و با انگیزه سیاسی 
تهدید و تبلیغ می کنند اتفاقا از جمله کشورهایی هستند که دارای 
زرادخانه های هســته ای هستند که بر خلاف قوانین و مقرارت 

بین المللی و تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی است.

کنعانی:  حق آبه هیرمند مطالبه جدی ایران است شرط جدید کاهش خدمت سربازی
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیرو های 

مسلح، از کسری خدمت سربازی با مهارت آموزی خبر داد.
سردار موسی کمالی اظهار داشت: نگاه و رویکرد جدیدی در نیرو های مسلح برای سربازی 
است و بنا هست که به پاس خدمات جوانان، نیرو های مسلح نیز خدمات متقابلی به جوانان 
ارائه دهند. وی در پاســخ به ســوال مجری در مورد امریه سربازی، گفت: واگذاری سرباز به 
دستگاه های دولتی یا همان امریه از منظر مهارت آموزی و اشتغال قابل بررسی است به عبارتی 
نوعی برنامه ریزی مهارتی و اشتغال است برای مثال گروهی از جوانانی که به عنوان اعضای 
اصلی شرکت های دانش بنیان فعالیت دارند می توانند دوران خدمتی خود را نیز در همان شرکت 
سپری کنند.سردار کمالی بیان کرد: نزدیک ۹۸ درصد جوانانی که در شرکت های دانش بنیان 
خدمت وظیفه عمومی خود را سپری کرده اند، طبق گفته معاون علمی ریاست جمهوری بعد از 
انجام سربازی در کشور به فعالیت خود ادامه داده اند.مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت 
آموزی کارکنان وظیفه نیرو های مسلح افزود: جوانان اگر قبل از خدمت مهارت کسب کنند، 
مشوق هایی نظیر کسری ۱ ماهه خدمت می توانند دریافت کنند. همچنین مشوق های دیگری 
مبنی بر ۱ ماه مرخصی تشویقی، بخشش اضافه خدمت و…، در نظر گرفته شده که جوانان 
به واسطه مهارت کسب شده می توانند از آن استفاده کنند.وی گفت: کسانی که در دانشسراها، 
هنرستان ها و…، آموزش دیده باشند نیز جزو افراد ماهر هستند و می توانند از این مشوق ها 
استفاده کنند. به گزارش مهر، سردار کمالی ادامه داد: اولین دوره مسابقه مهارتی سربازان وظیفه 
امسال در ۴ مرحله شهرستان، استان، سازمان و کشوری برگزار شد؛ ۱۶۵ نفر برگزیده راه یافته 
به مرحله کشوری می توانند از مشوق هایی نظیر اولویت استخدام در نیرو های مسلح، جمعیت 
هلال احمر، وام ۱۵۰ میلیون تومانی اشتغالزایی و…، استفاده کنند و برنامه ریزی برای برگزاری 
این مسابقه در سال آینده داریم.مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیرو های مسلح افزود: به جوانان توصیه می کنیم قبل از خدمت مهارت کسب کنند و 
از اوقات فراغت خود به نحو احسنت استفاده کنند؛ همچنین سربازان باید کسب مهارت را در 
حین خدمت سربازی مطالبه گری کنند و در دوره های مهارت آموزی شرکت کنند و با مهارت 

از خدمت وظیفه ترخیص شوند.

بلیت قطار در نوروز گران نمی شود
سخنگوی شرکت راه آهن از پیش فروش بلیت قطار های نوروزی به صورت 

اینترنتی و بدون تغییر قیمت خبر داد.
 جلال مختاری، مدیرکل روابط عمومی شرکت راه آهن در خصوص قیمت بلیت و نحوه 
فروش بلیت قطار ها گفت: قیمت بلیت قطار های نوروزی تغییر و یا افزایشی نخواهد داشت و 
همانند اسفند ماه نحوه فروش اینترنتی خواهد بود به طوری که در ۴ ساعت ابتدایی فروش 
کاملا اینترنتی و بعد از آن به صورت اینترنتی و حضوری خواهد بود.مختاری در ادامه گفت: با 
توجه به مشکلاتی که پیش از این در خصوص عدم چک کردن مشخصات مسافران با بلیت 
در قطار ایجاد شده بود از امروز تمامی کاربران و ماموران در ایستگاه های راه آهن موظف هستند 
که تمامی اطلاعات و مشخصات مسافران را با بلیت چک کنند.به گزارش تجارت نیوز،به گفته 
وی، طبق قوانین و مقررات، همه مسافران قطار باید برای سوار شدن دارای بلیت مطابق با نام 
و نام خانوادگی خود باشند. بر این اساس مأموران کنترل بلیت موظف هستند با رؤیت کارت 
شناسایی معتبر از مسافر، نام فرد را با تصویر بلیت بررسی کرده و از ورود افراد با بلیت غیرمعتبر 

جلوگیری کنند.

شناسنامه کاغذی حذف شد
با حضور وزیر کشور از سامانه احراز هویت دیجیتال ایرانیان رونمایی و از 

دیروز صدور شناسنامه نوزاد به صورت الکترونیکی انجام می شود.
دیروز با حضور احمد وحیدی؛ وزیر کشور و هاشم کارگر؛ معاون وزیر کشور و رئیس سازمان 
ثبت  احوال از سامانه احراز هویت دیجیتال ایرانیان )هدا( و طرح ثبت ولادت شناسنامه نوزاد و 
طرح مشترک سازی چاپ و صدور شناسنامه رونمایی و بهره برداری شد.بر اساس اعلام سازمان 
ثبت  احوال از این پس به بعد صدور و چاپ شناسنامه نوزاد غیرحضوری و الکترونیکی خواهد 
بود.ســازمان ثبت  احوال کشور در راستای تحقق سازمان هوشمند و در جهت کاهش جعل 
گواهی های ولادت کاهش هزینه های ناشی از چاپ گواهی های فیزیکی و جلوگیری از امکان 
خطای کاربر در ورود اطلاعات اقدام به ایجاد سرویس سرویس بر خط دریافت اطلاعات گواهی 
ولادت با همکاری وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی کرده است تا اطلاعات متولدین به 
صورت برخط به سازمان ثبت احوال ارسال شود.همچنین بر اساس اعلام سازمان ثبت  احوال 
متقاضی ثبت ولادت به واسطه ایجاد بستر لازم برای صدور هوشمند شناسنامه نوزاد می تواند 
با ورود به پنجره سهیم و انتخاب خدمات مورد نظر و سپس وارد کردن کد رهگیری اطلاعات 
خود اقدام کند .این اطلاعات به محض تایید به صورت هوشمند به کارتابل واحد ثبتی مربوط 
ارجاع و فرایند صدور شناسنامه ارسال و به نشانی متقاضی طی خواهد شد.به نقل از تسنیم، 
به منظور سهولت شهروندان در تعیین نام نیز سامانه تعاملی نام در درگاه سهیم قرار گرفته که 
والدین ضمن استفاده از امکان مشاوره بر خط می تواند بر اساس جنسیت، دسته بندی ها، مشاهده 

معانی نام، ریشه نام ها و ... به جستجو و انتخاب نام مد نظر بپردازد.

هشدار نسبت به صدور کارت های بازرگانی اجاره ای
عضو اتاق ایران گفت: با چالش هایی که در مسیر صدور و تمدید کارت های 
بازرگانی وجود دارد، پیش بینی می شود کارت های بازرگانی اجاره ای زیادی 

صادر شود که حیثیت بازرگانی کشور را از بین ببرد.
صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران در نشست شورای رؤسای اتاق های سراسر کشور 
اظهار کرد: رکن اصلی اتاق، اعضای هیأت نمایندگان هستند، بنابراین انتظار می رود برای اجرایی 
شدن برنامه های اتاق، همگی در کنار یکدیگر تلاش کنیم تا چالش های پیش روی بخش 
خصوصی را برطرف کنیم. برای بهتر اجرا شدن برنامه های اتاق ها باید منسجم و هماهنگ 
حرکت کنیم و همه اتاق ها، همراه باشند.حســن زاده با اشاره به جلسه اخیر هیأت رئیسه اتاق 
ایران با رئیس مجلس گفت: در این نشست مقرر شد نمایندگان هر دو طرف در ارتباط مؤثر 
و مستمر باشند و از این طریق مشکلات و راهکارهای پیشنهادی موردنظر بخش خصوصی 
به موقع به گوش نمایندگان مجلس برسد.وی افزود: همچنین در حال پی گیری چالش های 
مرتبط با حوزه بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و … هستیم و انتظار داریم که همه اعضای هیأت 
نمایندگان همراه باشند و کمک کنند تا اهداف و برنامه های تعریف شده، محقق شود.در ادامه 
ساسان شاه ویسی، دبیرکل اتاق ایران گفت: در حال تدوین و تنظیم کتابی در اتاق ایران شامل 
نکات و نقطه نظرات رهبری درباره بخش خصوصی و جایگاه آن در اقتصاد هستیم. این کتاب 
نقشه راهی است که می توان در سطح روابط بین دولت و بخش خصوصی از آن بهره برداری 
کرد.به گزارش مهر، همچنین محمدصادق حمیدیان، رئیس اتاق شیراز در این نشست تصریح 
کرد: به نظر می رسد تولید و اقتصاد در بودجه ۱۴۰۳ مورد هجمه جدی قرار گرفته است و باید 
برای حل این مسائل، راهکار پیدا کنیم.وی به وضعیت کارت بازرگانی و چالش هایی که در 
مسیر صدور و تمدید آنها وجود دارد اشاره و تأکید کرد: بنا بر رویه ای که در پیش گرفته شده، 
پیش بینی می شود شاهد صدور کارت های بازرگانی اجاره ای زیادی باشیم که حیثیت بازرگانی 
کشور را تحت تأثیر قرار می دهد.به گفته حمیدیان، امروز روند تأیید کارت ها توسط دولت انجام 
می شود و باید با پیگیری بخش خصوصی، این رویه اصلاح شود.در ادامه شهرام زارع، رئیس 
اتاق شهرکرد نیز گفت: دولت به ارائه تسهیلات خرد رو آورده که این نوع تسهیلات به رشد 
اقتصاد کمک نمی کند از طرفی طبق اطلاعات و آمار موجود بخش زیادی از این تسهیلات 
از مسیر خود منحرف شده است.وی افزود: بنابراین پیش بینی می شود که مشکلات اشتغال در 
سطح کشور، بیشتر شود چون رشدی در تولید اتفاق نیفتاده است. امروز تثبیت اشتغال اهمیت 
بیشتری نسبت به ایجاد اشتغال جدید دارد. همچنین امیر کشانی، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان 
به مطالعه ای که درباره ساماندهی تعطیلات کشور انجام شده، اشاره کرد و گفت: تعطیلی دو روز 
پنج شنبه و جمعه موجب می شود سطح روابط ایران با دیگر کشورها به سه روز کاهش پیدا کند 

که به کوچک شدن اقتصاد منجر می شود.

مدیرعامل سازمان هواپیمایی کشوری مطرح کرد
 وقفه ۳ ماهه در ترخیص

 قطعات خریداری شده هواپیماها
مدیرعامل سازمان هواپیمایی کشوری گفت: برنامه امسال ما سرخط آوردن 
۲۵۰ فروند هواپیما بود، اما به دلیل برخی مشکلات از جمله وقفه سه ماهه 

در ترخیص قطعات خریداری شده، فقط بخشی از آن عملیاتی شده است.
محمد محمدی بخش در گفت وگویی افزود: با وجود اینکه پول قطعات یاد شــده پرداخت 
شــده بود، اما مواجهه با مشــکلات فنی سبب شد تا در عمل ترخیص آنها به تعویق بیفتد 
و سبب وقفه ســه ماهه در کار شد.وی خاطرنشان کرد: با این حال، شرکت های هواپیمایی، 
مجموعه های تعمیراتی و شرکت های دانش بنیان در تلاشند تا در نوروز امسال خدمات مناسبی 
به هموطنان ارائه شود. همچنانکه در تعطیلات ۲۷ رجب امسال و زیارت مخصوص آقا علی ابن 
موسی الرضا)ع( و تعطیلات هفته گذشته منتج به ۲۲ بهمن و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، 
خدمت رسانی کم نظیری را در فرودگاه های کشور شاهد بودیم.به گزارش بازار، محمدی بخش 
اضافه کرد: در این ایام شــاهد جابه جا شــدن رکوردهای پروازی در فرودگاه مشــهد، تبریز، 
فرودگاه های اســتان سیستان و بلوچستان و تهران به ویژه فرودگاه حضرت امام خمینی)ره( 
بودیم و پروازهای زیادی انجام شد. رییس سازمان هواپیمایی کشوری اظهار داشت: امسال 
کمتر شاهد کمبود بلیت در فرودگاه مشهد بودیم و با همین روند برای عید نوروز ۱۴۰۳ نیز 

برنامه ریزی خواهیم کرد.

اخبار کوتاه 

تغییر تعریف ها و مبناهای آماری مشکل 
بحرانــی بازار کار در ایــران را برطرف 
نمی کند . این نکته ای است که عضو هیات 
علمی دانشگاه تربیت مدرس بدان اشاره 

دارد .
مرتضی عزتی با اشــاره به آخرین وضعیت بازار 
کار در ایران تاکید کرد: بهتر اســت دولت به جای 
تمرکز بر بازار کار و ارائه آمارهایی در خصوص بهبود 
وضعیت بیکاری، درباره وضعیــت تولید در ایران 

گزارش دهد تا روشن شود حجم تولید ناخالص داخلی در ایران همچنان نسبت 
به جمعیت اندک است و سیاست های اجرایی در راستای تقویت بخش مولد و در 

نتیجه ایجاد اشتغال پایدار و مولد نبوده است.
وی با تاکید بر اینکه وضعیت بازار کار ایران امروز به مراتب بدتر از سال ۱۳۹۷، 
یعنی قبل از تشدید تحریم و وقوع همه گیری کروناست، گفت: آنچه در بازار کار 
ایران مشاهده می شود، این است که پس از رفع محدودیت های کرونایی تا حدی 
بازار کار ایران بهبود یافت اما این بهبود در حقیقت بازگشت کسانی به کار است 
که پیش از این شاغل بودند اما به دلیل محدودیت های ناشی از کرونا شغل خود 
را از دست دادند.وی گفت: این موضوع هیچ ربطی به سیاست های دولتی ندارد و 
در حقیقت هر دولتی سر کار بود، با رفع محدودیت های کرونایی با افزایش اندک 

اشتغال روبرو می شد .
مشارکت اقتصادی پایین است

عزتی در بخش دیگری از سخنانش به پایین بودن مشارکت اقنصادی در ایران 
نسبت به استانداردهای جهانی و حتی برخی کشورهای اطراف اشاره کرد و گفت: 
نرخ مشارکت اقتصادی در سال ۱۳۹۷ نیز برابر با ۴۱ درصد بوده و امروز نیز در 

همین محدوده قرار دارد. 
همین امر نشان از آن دارد که با توجه به افزایش جمعیت شاغل در ایران، طبیعتا 

ثابت ماندن نرخ مشارکت گواه آن است که بازار کار با 
افزایش افراد شاغل مواجه نشده است.وی در گفتگو 
بــا خبرآنلاین گفت: دولت در حال تغییر تعاریفی 
است که دربردارنده شغل است. به عبارت دیگر یک 
روز اعلام می شود زباله گردها استخدام می شوند. 
 روز دیگر دستفروشــان در زمره شــاغلان قرار

 می گیرند . 
بر اســاس این تعریف رانندگان مســافرکش و 
دوراه گردها و ... همگی شاغل محسوب می شوند 
و به زودی شاهد افزایش شمار شاغلان خواهیم بود این در حالی است که این 
افراد قبلا هم همین کار را می کردند و اطلاق عنوان شــاغل به آنها تاثیری در 

تولید ناخالص داخلی ندارد.
سیاست های اقتصادی در خدمت اشتغال نیست

عزتی تاکید کرد: از آمار و ارقام فاصله بگیریم شاید بهتر بتوانیم شرایط اقتصادی 
را تحلیل کنیم. به عبارت دیگر ما در فضای کنونی با بحران های جدی در بخش 
تولید روبرو هستیم کافی است گزارشی از تولیدکنندگان در هر بخش تهیه کنید تا 
ببینید با چه مشکلات ریز و درشتی دست و پنجه نرم می کنند . داستان به همین 
جا ختم نمی شود. حتی در توزیع منابع محدود بانکی نیز بخش مولد دست پایین را 

دارد و در نتیجه سیاست ها در خدمت اشتغال در ایران نیست .
او شغلی را پایدار توصیف کرد که قادر به تامین هزینه یک ماه یک خانوار باشد 
و گفت: متاسفانه یافتن چنین شغلی در بازار کار آن هم از سوی افراد جدید تقریبا 

غیرممکن است .
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: انتظار می رود دولت گزارش روشنی از اشتغال 
خالص بدهد، یعنی بگوید میزان خروجی بازار کار یعنی بازنشستگان چقدر بوده و 
چه تعداد شغل جدید به اشتغال موجود اضافه شده است در غیر این صورت اشتغال 

فردی به جای یک بازنشسته به معنای ایجاد شغل نیست.

رییس پیشین انجمن موتورسیکلت ایران 
گفت: کل مصرف واقعی ارز موتور سیکلت 
۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار است در حالی 
که هم اکنون نزدیک به یک میلیارد دلار به 

این بخش ارز تزریق می شود.
ابوالفضــل حجــازی رئیس پیشــین انجمن 
موتورســیکلت ایران در مورد میزان عمق ساخت 
داخل موتورســیکلت در کشور اظهار کرد: در حال 
حاضر موتورســیکلت فقط به صورت مونتاژ تولید 

می شود و متأسفانه در این دولت در بخش تولید این محصول ۴ پله هم عقب 
افتادیم.وی افزود: یک شرکت در ایران ۲۰۰ میلیون دلار ارز نیما می گیرد و ارز را 
هم برای خرید هتل و… از کشور خارج می کند به گونه ای که مشخص نیست 
این پول کجا می رود. در مقابل شرکتی داریم که از ابتدای سال به دلیل مشکلات 

مالی تعطیل شده و هیچ ارزی هم نمی گیرد.
هشدار نسبت به تکرار فساد چای دبش در موتورسازی

حجازی ادامه داد: این ارزها با لابی های گســترده در اختیار این شرکت ها قرار 
می گیرد و اگر روال به همین شکل تداوم یابد به زودی شاهد بروز تخلفاتی مشابه 
چای دبش در صنعت موتورسیکلت خواهیم بود.وی تصریح کرد: کسانی که این 
ارزها را می گیرند بسیار مهندسی شده جلو می روند و تبلیغات وسیعی هم دارند. در 
مقابل شرکتی داریم که به دلیل تأخیر در دریافت ۱۰۰ هزار دلار ارز بیش از ۷ماه 
است که قطعاتش در گمرک مانده است.این فعال صنعتی در گفت وگو با مهر با 
بیان اینکه فساد در حوزه موتورسیکلت بیداد می کند، گفت: در حال حاضر در حد 
یک لاســتیک تولید می کنیم و مابقی تجهیزات و قطعات تولید این محصول 
وارداتی است.حجازی اضافه کرد: ۱۵ سال پیش در بخش موتورسیکلت بیش 
از ۶۰ درصد تولید داخل داشتیم اما هم اکنون تولید موتورسیکلت مونتاژی شده 
است. فســاد در سیستم تخصیص ارز باعث شده که به این روز بیفتیم. برخی 

کارخانجاتشان تعطیل شــده و برخی به صورت 
بی رویه ارز می گیرند و در قالب ۳۰ قســط موتور 
می فروشند.وی تصریح کرد: چرا باید ارزپاشی های 
بی رویه و بی حساب در صنعت موتورسیکلت داشته 
باشیم که باعث خروج ارز در کشور و مونتاژ بیش از 
نیاز شود؟ مصرف واقعی موتورسیکلت در سال کمتر 
از ۲۰۰ هزار دســتگاه است اما با فروش اقساطی 
طولانی، مردم برای حفظ سرمایه موتور می خرند 

و موتور از حالت مصرفی بودن خارج شده است.
کل مصرف واقعی ارز موتور ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار است

حجازی ادامه داد: در حال حاضر سالانه نزدیک به یک میلیارد دلار ارز به چند نفر 
در حوزه موتورسیکلت پرداخت می شود در حالی که اگر جیره بندی و برنامه ریزی 
منظم بدون لابی در تخصیص ارز داشته باشیم کل مصرف ارز موتورسیکلت بین 
۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار در ســال است.وی افزود: چه اتفاقی افتاده که ناگهان 
مصرف ارز ۱۰ برابر شــده و عمق ســاخت تولید داخل کمتر از ۱۰ درصد شده 
است؟ نکته این است که به بهانه اینکه در داخل مونتاژ می کنند معافیت هایی 

را نیز می گیرند.
کاهش ۷۰ درصدی قیمت موتور با تخصیص درست ارز

رئیس پیشین انجمن موتورسیکلت ایران اضافه کرد: در حال حاضر متأسفانه 
هزینه تولید موتور ســیکلت در کشــور بالا رفته و هم اکنون میانگین قیمت 
موتورسیکلت بین ۷۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان است در حالی که اگر ارز به درستی 

تحویل کارخانه داران شود قیمت موتور سیکلت ۷۰ درصد کاهش می یابد.
وی تاکید کرد: دولت به شرکت های کوچک ارز نمی دهد و این شرکت ها در 
حال خروج از شبکه تولید هستند و چند شرکتی که ارز می گیرند با ۲۰۰ درصد سود 
محصولات خود را می فروشند. سامانه فساد بسیار گسترده است و به این راحتی ها 

قابل ردیابی نیست و خشک کردن ریشه کار سختی است.

دوره گرد و دستفروش و زباله گرد شاغل نیست
عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس: دولت گزارش روشنی از اشتغال خالص بدهد

ارزپاشی بی رویه برای مونتاژ
زنگ خطر تکرار فساد چای دبش در موتور

دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق گفت: توقف 
فروش دلار مســافرتی با قیمت رسمی در عراق 
می تواند سرآغازی بر حذف دلار در تبادلات مالی 

دو کشور باشد.
جهانبخش سنجابی  شیرازی، دبیرکل اتاق مشترک ایران و 
عراق در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در واکنش به توقف فروش 
دلار مسافرتی به مسافران عراقی گفت: عراق از چند روز گذشته 
در راستای سیاست های تنظیم گری بانک مرکزی خود فروش 
دلار با قیمت رسمی این بانک را به مسافران متوقف کرده و به 
نظر من این اتفاق با توجه به شمار بالای مسافرانی که با اهداف 
سیاحتی، زیارتی و درمانی از عراق به ایران می آیند برای کشور ما 
یک فرصت به شمار می آید.وی افزود: در صورتی که بانک های 
مرکــزی در ایران و عراق یک پیمان دوجانبه پولی برای نرخ 

تبدیل ریال و دینار منعقد کنند، عراقی ها می توانند دینار خود 
را در ایران خرج کنند و فروشنده ایرانی می تواند دیناری که از 
خریدار عراقی گرفته را با نرخ قابل قبولی از طریق تشکیل یک 
اتاق پایاپای به واسطه دولت عراق به بانک مرکزی این کشور 
بفروشد.سنجابی تصریح کرد: با اجرای این راهکار رفع تعهدات 

ارزی صادرات به عراق نیز به آسانی صورت می گیرد.
دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق خاطرنشان کرد: به نظر 
من عراق با توقف فروش دلار با قیمت رســمی به مسافران 
دورخیزی برای اجرای سیاست حذف دلار از مصارف عمومی 
این کشور و مردم آن پیش گرفته است.وی همچنین گفت: 
عراق از یک سال پیش این سیاست را در دستور کار خود قرار 
داده و علاوه بر ایران در ارتباط با امارات و ترکیه نیز این قدم ها 

را برداشته است.

یک نماینده مجلس گفت: به شخصه خیلی خوشحال می شوم که شاهد باشیم 
به قدری واردات انجام شــده که دیگر انبارها جا برای ماشــین های وارداتی 

غیرچینی جا نداشته باشد.
جلال رشیدی کوچی نماینده مردم مرودشت در مجلس  درخصوص اظهارنظر رییس سازمان 
توسعه تجارت که گفته بود »به نظر می رسد طی چند روز آینده آتی به حدی خودرو وارد خواهد شد 
که در فضای انبار برای نگهداری خودرو جهت ترخیص از گمرک به مشکل خواهیم خورد.«، گفت: 
ما که خیلی امیدواریم این اتفاق رقم بخورد و برای تحقق چنین موضوعی خیلی پیگیری کردیم 
و امیدوارم این بار دیگر مانند دفعات قبل فقط حرف نباشد. چون تا الان اگر به حرف عزیزان بود 
باید ۲۰۰ هزار خودرو تا آخر سال وارد کشور می شد اما آن چیزی که من هم اطلاع پیدا کردم به 
نظر می آید خودروهایی که ثبت سفارش شده بود و تولید شده در حال ارسال است.وی در گفت وگو 
با ایلنا، ادامه داد: امیدواریم این اتفاق برای مردم رخ دهد، من به شخصه خیلی خوشحال می شوم 

که شاهد باشیم به قدری واردات انجام شده که دیگر انبارها برای ماشین های وارداتی غیرچینی جا 
نداشته باشد. عضو کمیسیون امور داخلی کشور در واکنش به این سوال که »احتمال می دهید بعد از 
انتخابات مجلس، دولت واردات را تسهیل کند؟«، عنوان کرد: من خیلی امیدوارم بعد از انتخابات قصه 
خودروهای کارکرده به نتیجه مطلوب برسد و حتما این اتفاق رخ خواهد داد، حالا برد سیاسی را دولت 
می خواهد بهره برداری کند و بعد از انتخابات باشد یا نه، من خیلی به این موضوع ورود نمی کنم، 
نکته ای که دارای اهمیت است این است که خروجی این موضوع به نفع مردم باشد.رشیدی کوچی 
در پاسخ به این سوال که »شما در نظر داشتید بعد از خودرو به حوزه مسکن ورود کنید، اگر وضعیت 
ردصلاحیت فعلی پایدار بماند، بعد از انتخابات تا خرداد وارد این حوزه می شوید؟«، گفت: احتمال این 
اتفاق خیلی ضعیف است چون مسکن یک حوزه بزرگ و خاص است و با یکی دو ماه کار چندان به 
نتیجه نمی رسد و من نگران این هستم که اگر بخواهم در این موضوع برای یکی دو ماه ورود کنم 

بیشتر جنبه تبلیغاتی اش مدنظر عزیزان قرار بگیرد چون قطعا به نتیجه نخواهد رسید.

 امیدوارم واردات به قدری باشد فرصت حذف دلار از مبادلات ایران و عراق
که برای خودروهای وارداتی غیرچینی جا نداشته باشیم

سرمایه نباید مسدود شود!
کارشناس بازار طلا و سکه: قیمت طلا و سکه تحت تاثیر بازار ارز است

کارشــناس بازار طلا و سکه گفت: گردش مالی 
باید در بازار طلا در حرکت باشــد به این دلیل که 
نقدینگی موجود در صنعت طلا، سرمایه شخصی 

افراد نیست.
در هفته های اخیــر، اخبار مبارزه میان برخی فعالان صنف 
طلا به دلیل مسدود شدن حساب هایشان و ممانعت از تسویه 
حساب مبادلات، منتشر شده اســت. بانک مرکزی به نظر 
می رسد بخشی از حساب های آبشده فروشان، سکه فروشان و 
طلا فروشان را به دلیل انتقال مقادیری پول به حساب های 
صرافی مســدود کرده است.در طی دو هفته گذشته، حساب 
بانکی ۴۰۰نفر از فعالان صنف طلا در تهران و سایر شهرها 
مسدود شده است. این اقدام بانک مرکزی بدون اطلاع قبلی 
انجام شده و حتی باعث درگیری فیزیکی بین برخی از فعالان 
صنفی شده است.بر همین اساس گسترش نیوز در گفتگو با 

آیت محمدولی، کارشــناس بازار طلا و سکه و رئیس سابق 
اتحادیه طلا و جواهر به بررسی عوامل موثر بر بازار طلا و تاثیر 
مسدودی حساب ها بر روند بازار پرداخت که مشروح این گفتگو 

را در ادامه می خوانیم.
آخرین وضعیت مسدودی حساب بانکی فعالان طلا

آیت محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه گفت: مسئولان 
در تلاش هستند مسدودی حساب های بانکی فعالان صنعت 
طلا که ایراد و مشکل اساسی ندارند، به زودی برطرف شود. اگر 
قرار است، حساب بانکی کسی بسته شود و دلیل آن هم ایراد بر 
فعالیت شخص است، بهتر است که در درجه اول به فرد اطلاع 
داده شود و به شخص خاطی به صورت دقیق بگویند که نباید 
خارج از این محدوده فعالیت کند. در نهایت هم اگر ایراد رفع 
نشد، اقدام به مسدودی کنند. مسدودی حساب باعث می شود 
که صاحب حساب در مورد گذران فعالیت های شخصی و کاری 

خود دچار مشکل شود و درادامه اعتبار آن شخص خدشه دار 
می شود.

اختلال گسترده در معاملات بازار طلا
وی افزود: فعالیت در بازار حلقه وار به هم وصل است و وقتی 
یک نفر با چنین مشکلی روبرو می شود، اختلال در کل بازار 
به وجود می آید و پیامدهای خود را نشان می دهد. در نتیجه 
تمام معاملات در بازار طلا با مشکل روبرو می شود. پیشنهاد ما 
این اســت که اولا چارچوب مشخص شود، کسی که طلای 
آب شــده می خرد و می فروشد، در این محدوده باید حرکت 
کند و اگر تخطی خارج از این چارچوب دیده شــد، با شخص 
خاطی برخورد کنند و قانون را اعمال کنند.این کارشناس بازار 
طلا و سکه خاطرنشان کرد: در گذشته چنین اتفاقی خیلی به 
نــدرت رخ داده بود. اواخر تصدی ما یک بار در اثر اتفاقی چند 
نفری حساب بانکی هایشان مسدود شد و خوشبختانه در ادامه 

با برنامه ریزی هایی که شد، این مشکل رفع شد. در حال حاضر 
این اتفــاق به کرات رخ می دهد و افراد حــدود ۲ تا ۳ ماه با 
مسدودی حساب هایشان روبرو می شوند و این اتفاق برای بازار 

مشکل ایجاد می کند.
محمدولی تاکید کرد: گردش مالی باید در بازار طلا در حرکت 
باشد به این دلیل که نقدینگی موجود در صنعت طلا، سرمایه 
شخصی افراد نیست و باید همواره در گردش باشد تا بازار پویایی 
خود را حفظ کند. قیمت طلا به روز محاسبه می شود و در حال 
حاضر هر گرم طلای ۱۸ عیار به قیمت ۲میلیون و ۸۳۴ هزار 
تومان به فروش می رسد و مشخص نیست فردا در چه سطح 
قیمتی باشد. بنابراین به روز بودن معاملات و گردش مالی بسیار 

حائز اهمیت است.
پیش بینی وضعیت بازار طلا و سکه در بازار

وی درباره آینده بازار اظهار داشــت: بازار طلا در هفته های 

اخیر در برهه ای به دلیل ورود به تعطیلات و همچنین اعیاد 
شعبانیه تعطیل و نیمه تعطیل بود. قیمت ها در ماه های آخر 
ســال تحت تاثیر عوامل مختلفی دچار نوسان می شود و هر 
چقدر به روزهای پایانی سال نزدیک می شویم درجه حساسیت 
بالا می رود. اسفند ماه معمولا با افزایش تقاضای خرید روبرو 
می شود. وضعیت بازار همیشه به وضعیت بازار ارز و همچنین 
انس جهانی طلا بر می گردد و اگــر اتفاق خاصی در این دو 
مولفه مهم پیش نیاید، نوسان خاصی در بازار شاهد نخواهیم بود.
محمدولی در پایان گفت: وقتی نوسان قیمت در بازار زیاد می 
شود، خیلی استقبال از خرید سکه و مصنوعات نخواهد داشت 
و بازار به سمت دست دوم فروشی و طلای آب شده میل پیدا 
می کند. حداقل در اسفند ماه تجربه نشان داده است که تقاضای 
خرید بیشتری داشتیم اما انتظار می رود ثبات بیشتری در بازار 
ارز دیده شود تا وضعیت بازار طلا نیز به همین منوال پیش رود.


